
آموزش ترکیبی را در مدارس نهادینه کنیم
آنچه مهم است اين است كه تلفن‌همراه به اندازه مفید بودن، 
می‌تواند مضر هم باشد اگر استفاده درستی از آن نشود. کفاش 
از چشم‌انداز آینده می‌گوید:‌ »کم‌کم داریم به جایی می‌رسیم که 
آموزش ترکیبی را در مدارس نهادینه کنیم. آموزش ترکیبی یعنی 
به‌کار گرفتن آموزش مجازی در کنار تدریس حضوری. بنابراین به 
جای ممنوع کردن، چه خوب که دانش‌آموزان را از فواید و مضرات 
فضای مجازی و تلفن‌همراه آگاه کنیم. معلمان می‌توانند اطلاعات 
لازم را به دانش‌آموزان بدهند. البته خانواده‌ها هم نقش مهمی 
دارند؛ آنها بهترین گزینه برای آگاه‌سازی‌ فرزندان خود هستند 
و مي‌توانند چارچوب و قوانین مدرسه را به دختر یا پسر خود 
گوشزد کنند. در این صورت با بلاتکلیفی دانش‌آموز یا بی‌نظمی 

در مدرسه مواجه نخواهیم شد.«

شورای مدرسه؛ تصمیم‌گیرنده نهایی
به‌گفته کفاش، شیوع بیماری کرونا تحول زیادی در ساختار 
برنامه‌ریزی آموزش و پرورش ایجاد کرد. او در ادامه به قوانین 
اجرایی سال1400 اشاره می‌کند:‌ »با تعطیل شدن مدارس در 
بحران کرونا، کلاس‌های درســی به‌صورت مجازی و آنلاین 
برگزار می‌شد. همین مسئله عاملی شد تا با حضوری شدن 
مدارس تغییراتی در روال کاری آموزش و پرورش ایجاد کنیم. 
در این زمینه نشست‌های زیادی برگزار شد. بعد از گفت‌وگو با 
مدیران و معلمان در آخر به این نتیجه رسیدیم که ممنوعیت 
استفاده از تلفن‌همراه در مدرســه بازتاب خوبی ندارد، اما 
محدودیت آن چرا!«  طبق قوانین اجرایی سال1400، در ماده 
قانونی120 تا 123 مصوب شد، اســتفاده از هرگونه وسایل 
فناوری، ابزار تکنولوژی و فضای مجازی در مدرســه مجاز 
است؛ مشروط بر اینکه شورای مدرسه موافقت داشته باشند. 
او اشاره می‌کند: »با پیشــرفت فناوری در جامعه، می‌توان 

گفت تلفن‌همراه یکی از وسایل لازم برای تقویت و تکمیل 
فرایند آموزشی و یادگیری درس است اما اینکه می‌توان 

در کلاس درسی استفاده کرد یا خیر بستگی به‌نظر 
شورای مدرسه دارد. مدیر، ناظم، اولیاي مدرسه و 

شورای دانش‌آموزی باید به نتیجه واحدی برسند 
و در صورت صلاحدید، آن دانش‌آموز می‌تواند 

تلفن‌همراه را سر کلاس ببرد.«

حال خوب

به این خط قرمزها توجه 
کنید

 حریم خصوصــی و فــردی بعد از 
ازدواج دســتخوش چــه تغییراتی 

می‌شود؟
 کریم صادقی زوج‌درمانگــر در ارتباط با مرز 
باریک و حساس حد و حدود حریم خصوصی 
و فردی افراد بعــد از ازدواج می‌گوید: »وقتی 
از اهمیــت بلوغ فکری و فرهنگــی در ازدواج 
صحبت می‌کنیم در واقع به رعایت حد و حدود 
حریم خصوصی و فردی زوجین بعد از ازدواج 
به‌عنوان یکی از مؤلفه‌های آن اشاره می‌کنیم. 
ازدواج پیوند ۲فردیت کاملا مجزاســت که در 
عین یکی و هماهنگ شدن، به اصالت ماهیت 
نخســت و اولیه آن ۲فردیت احتیاج است.« 
به‌گفته او همه افراد پیــش از ازدواج در حریم 
فردی و شخصی خود به‌ســرمی‌برند: »در این 
دوران خودشان تصمیم می‌گیرند کجا بروند، 
با چه کسانی معاشرت کنند و بسیاری دیگر از 
سلایق و علاقه‌مندی‌ها. این حریم خصوصی 
یا به‌عبارتی »مــن« بعــد از ازدواج با حریم 
خصوصی »تو« درمی‌آمیزد و ساحت یا فضای 
»مــا« را به‌وجود می‌آورد که در این ســاحت 
و فضای جدید باید حواس‌مــان به چند نکته 
مهم باشد.« او ادامه می‌دهد:‌ »در گام نخست 
باید حواس‌مان باشــد که بعد از ازدواج آزادی 
عمل‌مان محدود می‌شود، محدودیتی که البته 
منفعت‌های فراوان به همراه دارد. دوم اینکه بار 
مسئولیت‌مان افزایش می‌یابد و باید مشارکت 
و مشــورت را مبنای هر تصمیــم و عمل‌مان 
قرار دهیم. ســوم اینکه به خلوت هم احترام 
بگذاریم اما یکدیگر را تنها نگذاریم.« صادقی 
می‌افزاید: »در این ارتباط بهتر است از همان 
ابتدا به تعیین خطــوط قرمز حریم خصوصی 
یکدیگر بــا توجه به اســتانداردهای ارتباطی 
در زندگی مشــترک، بپردازیم. به‌عنوان مثال 
گوشی تلفن همراه یکی از چالش‌های مهم در 
زندگی مشترک است. زوجین در این ارتباط 
باید بدانند که ضمــن رعایت اصل خصوصی 
بودن گوشی همراه، نباید یکدیگر را نسبت  به 
این اصل حساس کنند و یا با پنهانکاری‌های 
غیرضروری، وفاداری، تعهــد و اعتبار خود را 
زیر ســؤال برند. مثال دیگر در همین رابطه، 
دورهمی و یا گردش با دوستان است که این نیز 
شامل قواعدی از جمله، تبدیل به عادت نشدن، 
اطلاع قبلی دادن و یا همراه کردن همســر در 

برخی از این دورهمی و گردش‌ها می‌شود.«

کودکان را با رؤیاهای‌شان 
تنها نگذارید

بازی‌ها و اســباب‌بازی‌ها در رویاپردازی‌ها و 
تخیل‌های کودکانه،  نقــش تعیین‌کننده‌ای 
دارند. شــیرین توانا روان‌شــناس کودک در 
این‌باره می‌گوید: »دوران کودکی تنها دورانی‌ 
اســت که محدودیت و غیرممکن‌ها به‌معنای 
واقعی، کارکرد ندارند و کودکان به واسطه رویا 
و تخیل‌شان می‌توانند هر آنچه را می‌اندیشند 
باور کنند. این ویژگی و مولفه دوران کودکی، 
باید در مسیر درســت و به اندازه پیش رود تا 
ضمن توانمندســازی ذهنی کودکان، آنها را 
از پیامدهای مخرب و فاجعه‌آمیز تخیل‌های 
مســموم در امان نگه دارد. در واقع کودکان 
با توجه به آنچه از دنیــای اطراف خود درک 
می‌کنند و آنچــه مورد علاقه و پسندشــان 
است، رویاها و تخیلاتی را در سر می‌پرورانند؛ 
به‌عنوان مثال کودکی که آرزو دارد همچون 
پرندگان در آســمان پرواز کنــد، تعدادی از 
اســباب بازی‌های خود را جمع‌آوری می‌کند 
و به این می‌اندیشــد که ســوار بر هواپیمای 
ابرقهرمانی خود شــود و بر فراز آسمان پرواز 
‌کند. یا موارد فراوانی که اغلــب والدین با آن 
مواجه هســتند مانند گفت‌وگــوی کودک با 
دوســت خیالی! این رویاها گاه به قدری برای 
کــودک اهمیت پیدا می‌کند کــه او در طول 
روز مدام در حال قصه‌پردازی و سناریوسازی 
می‌شــود، قصه‌ها و ســناریوهایی که باید از 
ســوی والدین مورد نظارت و نه دخالت قرار 
گیرند. نظارت به این معنا که ضمن همراهی 
کودکان به آنها آموزش‌هایی مرتبط ارائه شود 
تا برای نقش‌های خانوادگی و اجتماعی آینده 
آماده شــوند.« توانا می‌افزاید: »والدین باید 
آگاه باشند که کودکان، گاه خلأهای مختلف 
خود از فقدان‌های عاطفــی، اقتصادی گرفته 
تا کمبودهای محیطی را به شکل رویا بیرون 
می‌ریزند و این بهترین فرصت است تا هم به 
آنها نزدیک شــوند و هم مؤلفه‌های موفقیت، 
خلاقیت و مؤثر بــودن را در رویاپردازی آنها 
جای دهنــد. فراموش نکنیــد رویاپردازی تا 
آنجا مجاز و مفید است که قدرت و مهارت حل 
مسئله را به کودکان یاد دهد و خلاقیت آنها را 
بارور سازد. از سویی نیز محرکی برای افزایش 
کنجکاوی و تمرکز آنها باشــد. نکته کلیدی 
اینکه کودکان را با رویاهای‌شان تنها نگذارید 
و همچنین رویاهای‌شان را طوری با واقعیت 
پیوند بزنید که آینده درخشانی برای‌شان رقم 

زده شود.«

چاردیواری
نشخوار فکری سراغ 
چه کسانی می‌رود؟

بــه حالتــی در علــم 
روانشناسی، نشخوار فکری 
می‌گویند که در آن تمرکز و 
توجه خودآگاه و ناخودآگاه 
فرد، روی برخی اتفاقات و 
خاطرات معطوف می‌شود. 
این حالت که برهم زننده 
اصلی آرامش درونی افراد 
است، به دلایل گوناگونی 
به‌وجود می‌آیــد؛ مانند 
داشتن سابقه آسیب‌های 
روحی روانــی، مواجهه با 
عوامل استرس‌زا یا به ظاهر 

غیرقابل کنترل.

افراد کمال‌گــرا، عصبی‌ 
و پرخاشــگر، زودرنج‌ و 
حساس و کسانی که تمرکز 
وسواس‌گونه‌ای بر روابط 
با دیگــران دارند، بیش از 
دیگران درگیر نشــخوار 
فکری می‌شوند. برای برهم 
زدن چرخه نشخوار فکری و 
پرهیز از تبدیل  آن به عادت 
در چارچوب رفتاری لازم 
است ابتدا آن را بپذیرید؛ 
یعنی قبول کنید که گرفتار 
نشخوار فکری هستید و 
برای رفع آن برنامه‌ریزی 
داشــته باشــید. هرگاه 
احساس کردید زمان‌تان 
با آن ســپری می‌شــود، 
حواس خود را پرت کنید. 
خودتان را با یک کار ساده 
و متفــاوت مانند تماس با 
یکی از دوســتان، انجام 
کارهای منزل، نقاشــی 
کشیدن، موسیقی گوش 
دادن، تماشــای فیلم و یا 
مطالعه سرگرم کنید. کمی 
آرام‌تر که شدید، زمان آن 
فرارسیده که علت نشخوار 
فکری‌تان را شناســایی 

کنید.

در بسیاری از اوقات آگاهی 
از منبع آن سبب می‌شود 
بهتر واکنش نشان دهید 
و درصدد رفــع برآیید. از 
خودتان بپرسید: »الان چرا 
در ذهنم به نشخوار افکار 
بی‌فایــده پرداخته‌ام؟« 
بعد به‌طور حتم، لیستی از 
پاسخ‌ها مقابلتان گشوده 
می‌شــود. هر پاســخ را 
به‌صورت جداگانه بررسی 
کنید و ببینید که آیا می‌توان 
در حال حاضــر با توجه به 
جمیع شرایط موجود به آن 
پرداخت و حل و فصل‌اش 
کرد؛ اینجاست که متوجه 
خواهید شد زمانِ مناسب 
برای رفع آنها از دست رفته 
و شما برای جبران یا واکنش 
بهتر به موقعیت دیگر نیاز 
دارید تا با تجربه‌تر از پیش 
عمل کنید. صبور و واقع‌گرا 
باشید؛ اهداف دور و دراز، 
شما را به بیراهه می‌کشاند. 
با خود تکرار کنید، گذشته، 
گذشته است و مرور مداوم 

آن، سودی برایم ندارد.

با این واگویه، اعتماد به نفس 
خود را تقویت خواهید کرد 
تا در موقعیت‌های دیگر، 
عملکرد دقیق‌تری از خود 
نشان دهید. انتخاب یک 
راهنما و دوســتِ باتجربه 
در این ‌گذار بسیار می‌تواند 
کارساز باشد. برای افزایش 
انگیزه در مسیر پرهیز از 
نشخوار فکری، لازم است 
بدانید که ســر منزل این 
مقصود مطلــوب، آرامش 
درونی‌ا‌ست. همان آرامشی 
که روانشناسان بسیاری 
برایش نسخه‌های متعدد 
می‌پیچند مراجعان فراوانی 
نیز، بابتش هزینه‌های گزاف 

می‌پردازند!

میوه زندگی
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بردن تلفن‌همراه به مدرسه؛ مجاز است یا مجازات دارد؟

گوشی را دست مدارس دادند

تا یکی دوسال گذشــته، بردن گوشی به مدرسه 
به همان اندازه ریسک‌پذیر بود که جابه‌جا کردن 

کالای قاچــاق! کافی بود مدیر یا ناظم مدرســه 
گوشــی را از دانش‌آموزی بگیرد. آن‌وقت سر و 
کار آن اقبال‌برگشته به کرام‌الکاتبین می‌افتاد؛ 
نه‌تنها گوشی توقیف می‌شــد که والدین هم به 
مدرسه خوانده می‌شدند تا درباره رفتار اشتباه 

فرزند خود توضیحاتی بشنوند. اما الان قضیه فرق 
کرده است؛ دانش‌آموزان تلفن‌همراه را به‌راحتی 
با خود به مدرسه می‌برند. البته بازخورد مدارس با 
این موضوع کاملا متفاوت است. بعضی از مدارس 
با دانش‌آموز خاطی برخــورد قاطعانه می‌کنند و 

بعضی هم مانعی برای ایــن کار نمی‌بینند. اینکه 
بردن گوشی تلفن‌همراه به مدرسه مجاز است یا 
خیر، سوالی  است که با موسی‌الرضا کفاش، معاون 
دبیرکل شــورای‌عالی آموزش و پرورش درمیان 

گذاشتیم.

مژگان مهرابی گزارش
روزنامه‌نگار

قوانینی که تغییر کرد
زمانی که پای تلفن‌همراه به جامعه ما باز شــد، فکرش را هم 
نمی‌کردیم روزی برسد که این وسیله جزو لاینفک زندگی‌مان 
شود؛ تا جایی که امروز لحظه‌ای بدون آن امورمان نمی‌گذرد. 
پیر و جوان هم ندارد. حتی بچه‌ها هم وابستگی زیادی به این 
وسیله دارند چرا که فراغت‌شــان را پر می‌کند. اما موضوع 
گزارش ما، بردن گوشی به مدرسه است. برای سارا 11ساله قابل 
درک نیست چرا خانم مدیر استفاده از تلفن‌همراه را در مدرسه 
ممنوع کرده ولی دخترخاله 14ساله‌اش می‌تواند گوشی، همراه 
خود داشته باشــد، بی‌آنکه توبیخ یا جریمه شود. البته این 
مهم برای اغلب خانواده‌ها هم جای سؤال است كه با توجه به 
ممنوعیت داشتن تلفن‌همراه در فضای آموزشی چرا مدارس 
نسبت به این مســئله واکنش چشمگیری نشان نمی‌دهند. 
کفاش، معاون دبیرکل شورای‌عالی آموزش و پرورش درباره 
یک‌بام و دوهوای مدارس توضیح می‌دهد: »طبق قانونی که در 
سال1379 در شورای‌عالی آموزش و پرورش مصوب شد، هیچ 
دانش‌آموزی مجاز نبود لوازم گرانقیمت به مدرسه ببرد. این 
وسایل قیمتی می‌توانست طلا برای دخترخانم‌ها باشد یا شیء 
باارزش. خب قاعدتا تلفن‌همراه هم شامل این قانون می‌شد. 
این قانون تا سال1400 اجرا می‌شد اما با شیوع کرونا و مجازی 
شدن کلاس‌  به‌نوعی خیلی از مواد قانونی شورای‌عالی آموزش 
و پرورش تغییر کرد. یکی از اين مصوبات بردن تلفن‌همراه به 

مدرسه بود.«

جای تلفن‌همراه در دبستان نیست
بســیاری از مدیران مدارس، تمایلی به بردن گوشــی سر 
کلاس توسط دانش‌آموزان ندارند؛ چراکه معتقدند با وجود 
معلم دیگر نیازی به کلاس مجازی نیست. کفاش در این‌باره 
می‌گوید: »در مدارس فضایی تعبیه شده و دانش‌آموز می‌تواند 
به‌محض ورود گوشی خود را تحویل دهد. تلفن‌همراه اگر در 
چارچوب قانون مدرسه باشد نه‌تنها ایرادی ندارد بلکه مفید 
هم می‌تواند باشــد؛ به‌طور مثال دانش‌آموزی که مسافتی 
طولانی را برای آمدن به مدرسه طی می‌کند برای رفع نگرانی 
خانواده بهترین گزینه تلفن‌همراه است. بعضی از دانش‌آموزان 
مبتلا به بیماری خاص هســتند كه با داشــتن این‌ وسیله 
مي‌توانند پدر و مادرشــان را از حال خود باخبر کنند.« اما 
نکته حائزاهمیت اين است كه دانش‌آموزان دبستانی به‌دلیل 
حساسیت دوره سنی‌شان با ممنوعیت بردن گوشی روبه‌رو 
هستند، چراکه این وسیله برای آنها بیشتر از آنکه کاربرد 
علمی داشته باشد، ابزاری برای وقت‌گذرانی و سرگرمی است.

مجازات بردن تلفن‌همراه به مدرسه چیست؟
اگر قانون مدرسه‌ای بردن تلفن همراه را ممنوع کرده است، در 
صورتی که دانش‌آموز از این امر تخطی کند، چه مجازاتی برای 
آن درنظر گرفته می‌شود؟ معاون دبیرکل شورای‌عالی آموزش و 
پرورش در این‌باره می‌گوید:‌ »همانطور که ممنوع کردن یا مجاز 
بودن همراه داشتن گوشي در محیط آموزشی توسط شورای 
مدرسه تعیین می‌شود، بنابراین جریمه یا توبیخ دانش‌آموز 
هم طبق نظر مدیر و اولیاي مدرسه صورت می‌گیرد. چنانچه 
دانش‌آموزی مسائل انضباطی را زیر پا گذاشته باشد باید تنبیه 
شود. اینکه چند روزی از آمدن به مدرسه منع شود یا گوشی او 

ضبط شود را اولیاي مدرسه تصمیم می‌گیرند.« 


